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La comunitat educativa 
mostra cada vegada major 

preocupació sobre els efec·
tes nocius dels mòbils en els 
menors d’edat. Un informe 
elaborat pel Consell Escolar 
de Catalunya (CEC) proposa 
que es prohibeixi el seu ús a 
l’educació primària, que se’n 
restringeixi a l’ESO –almenys 
fins a tercer– i que només es 
permeti al batxillerat i la for·
mació professional. 

El departament d’Edu·
cació de la Generalitat s’ha 
compromès a redactar un 
marc general per regular la 
seva utilització amb l’objec·
tiu que el curs vinent tots els 
centres elaborin una norma·
tiva pròpia d’acord amb la 
seva realitat. Els instituts de 
Montcada i Reixac ja fa temps 
que han posat fil a l’agulla 

en aquest tema, sobretot, a 
partir de la pandèmia, amb la 
necessitat d’implementar les 
noves tecnologies en el dia a 
dia de l’activitat lectiva.

Lliures de mòbils
Les escoles concertades de La 
Salle i Ginesta fa molts anys 
que es van declarar centres 
lliures de mòbils. “L’alumnat 
el deixa a una caixa quan en-
tra i se l’emporta quan mar-
xa”, ha explicat la cap d’estu·
dis del Ginesta, Laura Castellà. 
En el cas de La Salle, només fa 
una excepció amb l’alumnat 
de batxillerat, que el pot uti·
litzar a l’hora del pati, però, 
amb uns usos restringits, ja 
que no poden realitzar ni ví·
deos ni fotografies. “Creiem 
que els mòbils no són necessa-
ris durant l’horari lectiu. No-
més es fan servir puntualment, 
si el professorat ho considera  

adient per realitzar alguna 
activitat”, ha manifestat la 
coordinadora pedagògica, 
Laura Balcell. 

L’INS La Ribera també ha 
optat per prohibir els dispo·
sitius a qualsevol espai del 
centre educatiu “per protegir 
l’alumnat dels usos inade-
quats de les noves tecnologi-
es i millorar la convivència”, 
ha explicat el seu director, 
Pep Porca, qui ha fet un ba·
lanç positiu de la mesura, 
implementada el passat se·
tembre. “Estem molt con-
tents perquè hem millorat 

les relacions personals. Ara, 
els alumnes parlen cara a ca-
ra al pati”, ha comentat Por·
ca, tot recordant que el punt 
d’inflexió per prendre la de·
cisió es va produir quan les 
famílies van proposar que els 
joves no portessin el mòbil de 
colònies. “Comptem amb el 
suport dels pares i les mares, 
perquè ha de ser un treball 
conjunt, a casa i a l’escola”, 
assegura Porca.

Des d’aquest mes de gener, 
l’INS Montserrat Miró és un 
centre lliure de mòbils. “Des  
del 2020, l’alumnat disposa 
dels ordinadors del departa-
ment d’Educació, per tant, 
el mòbil ja no és necessari”, 
argumenta la seva directora, 
Gemma Hidalgo, qui ha re·
marcat que s’ha diversificat 
l’oferta lúdica de l’esbarjo 
per combatre l’avorriment i 
potenciar la socialització.

Els dos instituts escola 
del municipi – l’IE El Viver 
de Can Sant Joan i l’IE Mas 
Rampinyo– també són cen·
tres lliures de mòbils des dels 
seus inicis.

Usos restringits
L’INS La Ferreria, amb alum·
nat d’ESO, batxillerat i forma·
ció professional, ha elaborat 
una normativa menys estricta. 
Els dispositius no es poden 
utilitzar en determinats es·
pais com les aules, els pas·
sadissos i la biblioteca, però 
sí que els poden fer servir al 
pati, amb uns usos restrin·
gits, els estudiants de l’etapa 
postobligatòria. “Hem pres 
aquesta decisió per la diver-
sitat d’alumnat que tenim. 
Els més grans poden ser un 
bon exemple per als més jo-
ves del centre”, ha remarcat 
la directora, Aurora González.
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La majoria dels centres del municipi opta per prohibir els tèlefons a tot el recinte educatiu

Els instituts regulen l’ús del mòbil  
per millorar la convivència i l’atenció

Per als docents,  
la mesura promou  
les relacions personals, 
evita distraccions a 
classe i redueix  
la conflictivitat 

L’INS Montserrat Miró és, des d’aquest mes de gener, un centre lliure de mòbils  Fotos Sílvia Alquézar

Instituts lliures de mòbils
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‘El mòbil pot ser una 
distracció important a 
classe, però crec que 
a l’hora del pati no 
hauríem de tenir cap 
limitació, perquè és el 
nostre temps lliure’ 
Ainara Fernández, batxillerat

‘He vist moltes vega-
des algun company 
utilitzar el mòbil a l’au-
la i crec que no s’hau-
ria de fer. Al centre no 
és necessari, és una 
distracció’ 
Fabián Rey, 2n d’ESO
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Pares i mares a favor 
de retardar l’edat de 
tenir un smartphone 
Un grup de famílies fa campanya per 
una adolescència lliure de mòbils

Són pocs els alumnes que 
comencen l’ESO sense te·

nir mòbil. Des de fa uns anys, 
hi ha una norma social no es·
crita que estableix que les fa·
mílies han de comprar als fills 
el seu primer telèfon intel·li·
gent quan arriben a l’institut.
Alguns progenitors, però, 
han decidit anar a contracor·
rent i retardar l’adquisició de 
l’smartphone fins als 16 anys. 
A Montcada, existeix un grup 
de famílies –al voltant d’una 
trentena–, que s’ha adherit a 
la iniciativa per una adoles·
cència lliure de mòbils que 
han posat en marxa diversos 
centres educatius i famílies del 

barri del Poblenou, a Barcelo·
na. El col·lectiu vol promou·
re espais de debat, reflexió i 
prevenció a través de xerra·
des i tallers per conscienciar 
la població i impulsar accions 
perquè les administracions 
prenguin mesures per pro·
tegir els infants de l’addicció 
a les pantalles, dels riscos de 
les xarxes socials i dels perills 
d’accés a continguts no apro·
piats a la seva edat.

Campanya local
Els impulsors de la campanya 
al municipi són Marc Galobar·
des i Carol Villoro. “La prime-
ra iniciativa ha estat crear un 
grup de Telegram on compar-
tim informació sobre el te-
ma per generar consciència 
crítica”, explica Villoro, qui 
reconeix que la pressió social 
és molt gran. La seva filla, La·
ia Plaza, és una de les poques 
alumnes de segon d’ESO de 
l’IE Mas Rampinyo que no té 
mòbil. “No el trobo a faltar”, 
assegura Laia, qui opina que 

“les pantalles ens prenen la 
infantesa. Crec que la millor 
edat per tenir un smartphone 
és després de l’ESO, perquè ja 
som més madurs per fer-ne un 
ús responsable”.
Galobardes, amb dos fills de 9 
i 3 anys, assegura que vol estar 
ben informat i preparat “per-
què, quan arribi el moment de 
tenir mòbil, puguin fer-ne un 
bon ús”.

Enquesta
Aquesta iniciativa encara està a 
les beceroles al municipi. A tra·

vés de la Federació d’Ampas de 
Montcada (Fampa), que dona 
suport a la reivindicació, el col·
lectiu va enviar una enquesta 
a la comunitat educativa, que 
es pot respondre fins al 20 de 
gener. “Volem saber quina és 
l’opinió de les famílies i qui-
na és la situació al municipi”, 
ha manifestat Villoro, qui re·
coneix que s’ha involucrat en 
aquest moviment perquè “les 
futures generacions com la del 
meu fill petit, de 7 anys, esti-
guin més protegides davant 
les noves tecnologies”.

El col·lectiu vol 
generar consciència 
crítica i mobilitzar les 
institucions perquè es 
protegeixi la canalla

Sílvia Alquézar

Debat social

Carol Villoro, amb els seus fills Laia i Biel, de 13 i 7 anys

‘Crec que amb els 
cursos més alts es pot 
ser més permissiu i fer 
excepcions, ja que és 
més fàcil consultar el 
mòbil que obrir l’ordi-
nador’  
Pau Monfort, 2n batxillerat

‘Em sembla exagerat 
que et posin una inci-
dència directa per con-
sultar l’hora a classe. 
Al pati, el podríem fer 
servir perquè, de vega-
des, ens avorrim’ 
Safae Jaban, 3r d’ESO

Com valora l’alumnat la regulació?

‘No em sembla bé que 
no els puguem fer ser-
vir a l’institut perquè, 
si tens una urgència, 
no pots trucar ni en-
viar cap missatge als 
teus pares’ 
Aleix Hoyos, 1r d’ESO
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L’Ajuntament ha iniciat el 
2024 amb un nou pressu·

post de 53,4 milions, el primer 
del nou mandat que el govern 
municipal ·PSC, Vivim i PP– 
va aprovar en solitari el 21 de 
desembre, en Ple extraordi·
nari. Els grups de l’oposició 
membres de l’equip de govern 
anterior –ECP i ERC· van vo·
tar en contra de la proposta en 
considerar-la més tècnica que 
política, mentre que el regidor 
de Vox va optar per l’abstenció.

El canvi de model en l’ela·
boració del pressupost, pas·
sant de les tradicionals grans 
àrees a programes espe·
cífics va complicar la tas·
ca fiscalitzadora de l’oposi·
ció, segons van lamentar els 
repre sentants dels comuns i 
d’Esquerra. La presidenta de 
l’Àrea Econòmica, Nani López 
(PSC), va argumentar que 
d’aquesta manera el pressu·
post és més transparent. “El 
seguiment de les partides és 
més detallat i de millor com-
prensió cara a saber el cost de 
cada servei i el compliment 
dels objectius fixats”, va dir. 
L’edil va qualificat el pres·
supost de “responsable i de 
contingència”, d’acord amb 

un context econòmic marcat 
per la inestabilitat i va posar 
èmfasi en la voluntat de mi·
llorar les finances municipals 
gràcies a la posada en funcio·
nament d’un nou sistema de 
gestió tributària que perme·
trà un control exhaustiu dels 
ingressos, així com la creació 
d’una única unitat sanciona·
dora i d’un pla d’inspecció per 
millorar i captar més recursos. 

Els socis del PSC a l’equip 
de govern, Vivim i PP, també 
van valorar positivament el 
projecte econòmic. Rafa Ruiz 
(Vivim) va incidir en la ne·
cessitat d’augmentar els in·
gressos, entenent que durant 
l’anterior mandat no es va 
fer una bona gestió en aquest 

El govern tira endavant en solitari 
el primer pressupost del mandat

Ple extraordinari

Els principals grups de l’oposició, ECP i ERC, voten en contra de la proposta i Vox s’hi absté 

Pilar Abián Montcada

El Ple extraordinari d’aprovació de pressupostos es va fer el passat 21 de desembre  Lluís Maldonado

àmbit. I David Zambrana (PP) 
va qualificar el pressupost de 
“valent”, a diferència d’al·
tres exercicis. 

Crítiques
Contràriament, els principals 
grups de l’oposició, ECP i ERC, 
van criticar amb duresa el go·
vern, entenent que els pres·
supostos són tecnocràtics i 
estan mancats de lideratge i 
de full de ruta, així com el poc 
marge de temps que van tenir 
per analitzar·los. La portaveu 
d’ECP, Laura Campos, va aler·
tar de qüestions, al seu enten·
dre, preocupants. “Han aug-

mentat la partida d’ingressos 
per taxes sense donar cap 
explicació, això vol dir que la 
ciutadania haurà de pagar més 
per serveis com els casals es-
portius, els cursos i tallers, la 
piscina o els espectacles sense 
cap estudi previ que ho jus-
tifiqui”, va assenyalar l’edil. 
Campos també va criticar la 
rebaixa de la partida d’inver·
sions de 2,7 a 1,5 milions. 

Per a Gerard Garrido (ERC), 
expresident de l’Àrea Eco·
nòmica del 2019 a 2023, els 
pressupostos del tripartit 
“no tenen cap poder trans-
formador”, va dir. La conclu·

sió de l’edil és que un dels ob·
jectius del govern és recaptar 
més diners i ho farà pujant 
les taxes. Garrido també va 
recordar l’esforç fet a l’an·
terior mandat per sanejar les 
arques municipals.  

Santiago Hernández (Vox) 
va ser l’únic representant de 
l’oposició que no va criticar el 
govern. Contràriament, l’edil 
va optar per una absten·
ció “positiva”. “Tot i no ser 
la proposta que ens hagués 
agradat, s’allunya de la línia 
del govern anterior i mostra 
una llum d’esperança”, va 
dir l’edil.

‘Són uns pressupostos 
tecnocràtics, sense lideratge. 
Preveuen ingressar més en 
concepte de taxes sense 
cap explicació, això vol dir 
que pujaran els preus dels 
serveis a la ciutadania’
Laura Campos (ECP)

‘No tenen cap poder 
transformador, són més 
tècnics que polítics. El 
govern pretén recaptar 
més diners pujant les taxes 
i ha reduït les inversions  
en 1,2 milions’
Gerard Garrido (ERC)

‘És un pressupost valent; 
del que es tracta és de 
contenir el nivell de 
despesa i de disposar del 
major nombre d’ingressos 
possible per tenir més 
marge per a la ciutadania’
David Zambrana (PP)

‘Ens ha sorprès  
la proposta, perquè 
tot i no ser la que ens 
hagués agradat, s’allunya 
de la línia del govern 
anterior i mostra una llum 
d’esperança’
Santiago Hernández (Vox)

‘És una proposta 
responsable i de 
contingència, d’acord 
amb un context econòmic 
marcat per la inestabilitat, 
però que té com a objectiu 
transformar el municipi’
Nani López (PSC)

‘Sense els recursos 
necessaris, no es poden 
garantir uns bons serveis; 
cal revisar i reajustar els 
que presta l’Ajuntament 
per tal de garantir 
la seva sostenibilitat’
Rafa Ruiz (Vivim)

laveu.cat

Què n’opinen els grups municipals?
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Sílvia Alquézar Montcada

El Ple de l’Ajuntament va 
aprovar definitivament les 

ordenances i preus públics per 
al 2024 a la sessió de finals de 
desembre, amb el vot a favor 
de l’equip de govern ·PSC, 
Vivim i PP· i el vot en contra 
de l’oposició ·ECP, ERC i Vox. 

El consistori va desesti·
mar les esmenes que feien 
referència a la modificació de 
l’ordenança 5 sobre l’impost 
que s’aplica a les obres de 
construcció, en considerar 
“que únicament s’ha proce-
dit a l’actualització dels im-
ports d’euro per m2 constru-
ïts”, va explicar la presidenta 
de l’Àrea Econòmica, Nani 
López (PSC). 

Taxa de residus
Pel que fa a les al·legacions 

relacionades amb la taxa de 
residus, presentades per la 
FAVMiR i ECP, López va ma·
nifestar que es refusava el 
text sobre bonificacions per·
què “s’han mantingut idèn-
tiques a les establertes a les 
ordenances anteriors”, tot 
afegint que la proposta final 
recull “la voluntat de reduir 
l’impacte de l’increment so-
bre els comerciants”. 

L’única esmena recolli·
da va ser la que fa referèn·
cia als preus públics per a la 
utilització de la Deixalleria 
Municipal, “ja que, quan 
es va fer l’aprovació inici-
al,  encara no s’havia rebut 
la notificació de l’acord de 
la junta de Govern de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona 
amb els nous preus”, va co·
mentar la regidora.

Per la seva banda, els par·

tits en l’oposició es van 
mantenir fidels als argu·
ments que van exposar en 
l’aprovació inicial de les or·
denances, al Ple del passat 
mes d’octubre. “Han des-
virtuat l’essència de la taxa 
de residus, aplicant-la de 
forma linial i sense les cor-
responents bonificacions. 
No calia aplicar-la aquest 
any”, va argumentar la por·
taveu del grup d’ECP, Lau·
ra Campos. En nom d’ERC, 
Gerard Garrido va criticar 
“l’increment desmesurat 
de la taxa i la falta d’infor-
mació als comerciants i la 
ciutadania”.

Aprovades definitivament 
les ordenances fiscals

Daniel López és el nou 
regidor del Partit Popular

El nou regidor del govern, 
fotògraf de professió, 

és militant del PP des del 
2011 i va acompanyar Eva 
García als comicis de 2015 
i 2019 com a número dos de 
la llista, sense tenir repre·
sentació. Daniel López, que 
va prendre possessió del seu 
càrrec en el Ple ordinari del 
desembre, pren l’acta de 
Laia López, qui ha renun·
ciat per motius personals. 

López, que també ha col-
laborat amb el PP de Cata·
lunya des de la seu central 
de Barcelona, assumeix 
la responsabilitat com un 
repte: “Sempre he treba-
llat per Montcada i Reixac 
des de la vocació i, a partir 
d’ara, ho faré des de la ves-
sant del servei públic”, ha 
expressat. 

Sense regidoria delegada
Tot i estar al govern, López 
no tindrà cap regidoria de·
legada, el mateix que pas·
sava amb la seva anteces·
sora. LM

L’edil susbstitueix Laia López, qui ha 
renunciat a l’acta per motius personals L’executiu desestima la majoria d’al·legacions presentades

laveu.cat
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Els treballs preparatoris estan en 
marxa i la previsió és que comencin 
abans que acabi aquest semestre. 

Hi ha molta gent interessada a optar 
a un dels habitatges?
Des que es va saber la notícia, la llis·
ta d’inscrits a l’Oficina d’Habitatge 
gairebé s’ha duplicat. Està clar que hi 
ha una clara necessitat habitacional 
al municipi. Ara, amb la nova llei de 
regulació dels preus del lloguer, es 
posarà límit a les pujades abusives, 
però que Montcada i Reixac sigui una 
zona tensa respon a aquesta situació.

Quantes famílies del municipi estan 
en la Taula d’emergència esperant 
rebre un habitatge?
Segons les dades de Serveis Socials, hi 
ha 28 famílies amb taula d’emergèn·
cia aprovada, pendents d’un habitatge 
social. L’Agència Catalana és la que els 
gestiona i els adjudica. 

De quants pisos socials disposa 
l’Ajuntament?
En propietat i cedits per l’Agència, 
parlem d’una trentena d’habitatges. 
Ara en tenim dos pendents de rehabi·
litar per poder·los posar en circulació. 

Pel que fa als desnonaments, van a 
la baixa o a l’alça? 
Ens temem que després de la frenada 
que va haver·hi durant la pandèmia, 
es reactivin en breu. Depèn del que 
dictaminin els jutges. Des de l’Ajunta·
ment seguim tots els casos que podem 
i en tenim coneixement i intentem 
intervenir, sobretot, quan es tracta 
de famílies vulnerables i els habitat·
ges són de grans tenidors, poc marge 
més tenim.

Política | Nou mandat

Com valora l’experiència de ser regi-
dora després de sis mesos al càrrec?
És molt positiva. Encara estic apre·
nent i coneixent l’administració, però 
tinc moltes ganes de treballar per in·
tentar trobar solucions als problemes.

Parlem d’Educació. Cara al curs 
vinent i a les portes que comenci la 
preinscripció, quina és la previsió 
quant al nombre d’alumnat? 
Ja ens hem reunit amb Inspecció, Ser·
veis Territorials i tots els agents im·
plicats i, en principi, es mantindran els 
cursos i línies que hi ha en l’actualitat, 
no es modificarà res. 

Com va l’elaboració del mapa esco-
lar? El curs vinent ja funcionarà la 
proposta d’adscripció de cada centre 
de Primària a un únic institut?
Anem en aquesta línia. Diferents 
agents amb els quals hem tingut con·
verses també hi estan d’acord, però 
encara estem en la fase inicial de de·
bat. L’horitzó que ens hem marcat és 
el curs 2025-2026. 

Els instituts podran ampliar l’oferta 
de batxillerat per al proper curs?
Aquest és un tema encara més verd. 
Tenim pendent una reunió amb la 
consellera i amb la secretària gene·
ral d’Educació per plantejar·ho. Això 
requereix estudis amplis sobre l’oferta 
que hi ha en el territori per definir si 
finalment es pot ampliar aquí.

Pel que fa a les escoles bressol, què 
opina sobre la demanda d’augment 
de sou que fa el personal? 
És un problema del conveni col·lectiu 
del sector. De tota manera, l’Ajuntament 
ha inclòs una millora de salaris als nous 
contractes signats aquest curs amb tres 

dels centres municipals –Can Casama·
da, Camí del Bosc i Mitja Costa– i farem 
el mateix amb els dos restants –Can 
Sant Joan i Font Freda. És indiscutible 
que la feina de les educadores no està 
ben pagada, però malauradament la 
precarietat és un problema que afecta 
d’altres professions. 

Com van les obres de l’escola bres-
sol de Can Sant Joan? Obrirà portes 
al setembre?
Segons Serveis Territorials, que és qui 
s’encarrega de les obres, van d’acord 
amb el termini fixat. Treballem per·
què estigui operativa el curs vinent. 

I què passa amb el mobiliari? L’opo-
sició va criticar al Ple de pressupostos 
que no hi apareix cap partida.
És cert que actualment no hi ha parti·
da pressupostària, però la compra del 
material es farà. Estem estudiant di·
ferents línies per assumir la despesa.

Pel que fa a les beques d’ajuda a l’es-
colarització, és cert que s’han reduït? 
Són beques que depenen de Serveis 
Socials, no d’Educació. En qualsevol 
cas, aquesta partida més que baixar, 
s’ha reajustat per dos motius. D’una 
banda, per l’augment de la quantitat 
de les beques de menjador del Consell 
Comarcal i les que dona cada curs la 
Generalitat per a material escolar i 
sortides –els mateixos conceptes pels 
quals les facilita l’Ajuntament. I de 
l’altra, perquè l’any passat no es va 
arribar a gastar. 

Quan començaran les obres dels pi-
sos de lloguer previstos a La Rasa?

La número dos de Vivim, Anabel Moreno, és la responsable 
de les regidories d’Educació i Habitatge. Veïna de Mas 
Rampinyo i administrativa de professió, l’edil es va afiliar 
al seu partit l’any 2019. Moreno reconeix que exercir de 
càrrec públic no entrava en les seves expectatives però, un 
cop en el govern, viu l’experiència com un repte personal. 

Anabel Moreno, regidora d’Educació i d’Habitatge

Pilar Abián Montcada ‘La partida de les beques 
d’ajut a l’escolarització s’ha 
reajustat per l’augment de  
les que aporta la Generalitat’

Anabel Moreno milita a Vivim des del 2019, quan es va crear el partit  Pilar Abián

‘Les obres dels pisos de la Rasa 
començaran aquest semestre’

laveu.cat
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A l’hivern sortim de casa amb seguretat
Deixa’t  recomanar
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Barris | Societat

El programa Viu La Ribe·
ra! compta, des del pas·

sat mes de novembre, amb 
un servei de mediació veïnal. 
L’objectiu és millorar la con·
vivència i abordar diferents 
aspectes del barri en l’àmbit 
de la intervenció comunitària, 
la conflictivitat i les necessi·
tats socials, així com de l’es·
tat estructural dels edificis i 
els carrers. En l’actualitat, la 
iniciativa es troba en la fase 
de diagnosi, amb la realitza·
ció d’entrevistes a persones 
referents del barri i represen·
tants de comerços.

Objectius 
Gemma Sánchez i Marta Be·
llido són les dues mediado·
res del projecte, coordinat per 
l’associació Vincle, especia·
litzada en acompanyaments 
comunitaris. “Tot i trobar-se 
prop del centre, la Ribera està 
segregada i apartada del seu 
entorn, un fet que agreuja el 
risc d’exclusió social”, asse·

gura Bellido. “Parlant amb la 
gent, sabem que hi ha moltes 
persones grans que viuen so-
les sense ajuda a edificis sen-
se ascensor, una situació que 
genera més aïllament social”, 

comenta Sánchez. Les perso·
nes que vulguin participar en 
el projecte poden contactar 
a ccvvlaribera@vincle.org o al 
telèfon 629 325 912.

El Viu la Ribera! l’impulsa 
l’Ajuntament per promoure 
la convivència i el desenvo·
lupament social del barri i té 
un pressupost de 885.542 € , 
cofinançat per l’AMB (80%), 
la Generalitat (6%) i el con·
sistori (14%).

Sergi Rodríguez La Ribera

Gemma Sánchez i Marta Bellido són les mediadores del projecte Sergi Rodríguez

Nova iniciativa

El projecte s’emmarca dins el programa Viu la Ribera! que 
pretén fomentar el desenvolupament comunitari al barri

La Ribera posa en marxa 
un servei de mediació per 
millorar la convivència 

El pla es troba en 
la fase de diagnosi, 
amb la realització 
d’entrevistes a 
persones referents  

ANUNCIS

El Ple d’aquest Ajuntament, en la sessió del dia 30 de novembre de 2023, 
ha acordat aprovar inicialment la Modificació Puntual del Pla General 
Metropolità a l’àmbit de la Zona 21 de Terra Nostra de Montcada i Reixac.

Suspendre la tramitació de projectes de gestió urbanística i d’urbanització 
i l’atorgament de llicències de parcel·lació de terrenys, d’edificació, 
reforma, rehabilitació o enderrocament de construccions, d’instal·lació o 
ampliació d’activitats o usos concrets i d’altres autoritzacions municipals 
connexes establertes per la legislació sectorial durant el termini de dos 
anys, que començarà a comptar des del dia següent al de la publicació 
d’aquests acords i de l’àmbit identificat gràficament en el Butlletí oficial 
de la Província de Barcelona.

El que s’exposa a informació pública per termini de sis mesos, mitjançant 
la publicació al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, a un dels 
diaris de premsa periòdica de més divulgació a l’àmbit municipal, i a l’e-
Tauler de l’Ajuntament, d’acord amb el que disposen els articles 8.5.c) 
i 119.2.c) del TRLU i l’article 23 del RLU, a fi efecte que els interessats 
puguin consultar la documentació i fer al·legacions.

Es sol·licita informe als organismes afectats per raó de llurs 
competències sectorials (Agència Catalana de l’Aigua, Direcció general 
d’Infraestructures del Departament de Vicepresidència, Politiques 
Digitals i Territori, ADIF, Direcció general de Ferrocarriles del Ministerio 
de transportes, movilidad i agenda urbana, dirección general de 
Protecció Civil del Departament d’Interior, Direcció general de Comerç) 
i a la Comissió municipal de Patrimoni de l’Ajuntament de Montcada i 
Reixac i atorgar un termini d’audiència d’un mes als ajuntaments de 
l’àmbit territorial dels quals confina el municipi de Montcada i Reixac.

El projecte podrà consultar-se en la web municipal www.montcada.cat 
en l’apartat e- Tauler.

L’alcalde, Bartolomé Egea Sabaté  
13/12/2023

X CURSA
MONTESCATANO
28 d’abril de 2024
PL. DE L’ESGLÉSIA

CURSA LLARGA: 
21,3 km | d +1.200 m 
Sortida: 9 h

CURSA CLÀSSICA: 
14,7 km | d +750 m 
Sortida: 9 h

CURSA CURTA: 
10,7 km | d +400 m 
Sortida: 9.30 h
(Les curses Clàssica i Llarga 
formen part del Campionat  
de Catalunya Universitari)               

Informació i inscripcions: 
www.montescatano.cat

Organitzen: Patrocina:

A partir del mes de febrer, 
el servei de mediació po·
sarà en marxa la segona 
fase, durant la qual es vol 
impulsar un pla de ben·
vinguda per promoure la 
inclusió dels nous inqui·
lins, ja que al barri hi ha 
molt moviment de lloguer 
i,a més, la majoria de la 
població és de procedèn·
cies i ètnies diferents, cosa 
que pot arribar a dificul·

tar encara més el sentit de 
pertinença. “L’objectiu és 
empoderar les comunitats 
perquè puguin resoldre els 
conflictes de manera cons-
tructiva”, ha manifestat 
Gemma Sánchez. “Anant 
escala per escala i porta per 
porta, podem entrar direc-
tament a les comunitats i 
conèixer els problemes de 
primera mà”, ha explicat 
Marta Bellido. SR

Benvinguda als nous veïns
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Ciència | Noves tecnologies 

L’expert en Intel·ligència Artificial Miquel Estapé reflexiona sobre el seu impacte en les nostres vides

‘Vivim una revolució tecnològica’ 
Aula d’Extensió Universitària

La famosa pel·lícula de cièn·
cia-ficció ‘Blade Runner’ 

(Ridley Scott, 1982), plante·
java que en un futur existiri·
en   androides especialitzats 
que treballarien al servei dels 
éssers humans. “Amb els co-
neixements actuals, encara 
estem lluny d’arribar a aquest 
escenari, però el cert és que 
estem vivim una revolució 
tecnològica que canviarà 
completament la nostra for-
ma de viure, comparable amb 
l’aparició de l’agricultura o 
la revolució industrial”, va 
dir el subdirector del Consor·
ci d’Administració Oberta de 
Catalunya i expert en Intel·li·
gència Artificial (IA), Miquel 
Estapé, a la conferència que va 
fer el 17 de gener a l’Auditori 
Municipal, convidat per l’Aula 
d’Extensió Universitària de 
Montcada i Reixac (Aula MiR). 

Tot i que la IA va néixer als 
anys seixanta, ja fa anys que 
està present a les nostres vi·

des. La fem servir quan uti·
litzem robots de neteja a casa 
o quan demanem al sistema 
GPS que ens calculi la millor 
ruta per arribar a un des·
tí amb cotxe. La IA també és 
la responsable que les xarxes 
socials com Instagram o Tik 
Tok ens tinguin enganxats, 
oferint·nos continguts ade·
quats als nostres gustos en 
funció del nostre historial–, 
o que puguem comprar qual·
sevol cosa per Internet i re·
bre·la a casa l’endemà. 

ChatGPT
Alimentades constantment 
per milions de dades –“el 
nou petroli del segle XXI”, 
en paraules d’Estapé–i apli·
cant complexos algorismes 

dissenyats per experts, les 
màquines ja són capaces de 
superar les habilitats huma·
nes en molts àmbits. Un dels 
últims avenços de la IA, sor·
git el novembre de 2022, és el 
ChatGPT, un prototip de bot 
conversacional, centrat en la 

usabilitat i el diàleg, que uti·
litza un model de llenguatge 
entrenat mitjançant l’apre·
nentatge per reforç. “Aquest 
sistema és capaç d’entendre 
discursos complexos,  gene-
rar textos coherents i esta-
blir converses”, va explicar 

l’enginyer, qui va concloure 
que “com qualsevol nova tec-
nologia, la IA és una eina que 
es pot utilitzar amb finalitats 
beneficioses per a la societat, 
però que també té parts fos-
ques si no hi ha una regulació 
adequada”.

Miquel Estapé, durant la conferència sobre IA, a l’Auditori Municipal Laura Grau

‘La IA és una eina que 
es pot utilitzar amb 
finalitats beneficioses 
per a la societat, però 
que també té parts 
fosques si no es regula’

Laura Grau Montcada
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Publicitat

MERCAT GRATUÏT  
D’INTERCANVI DE ROBA

Si ja no et val, Passa-la!

També 
s’accepten donacions

Altres dates  
i ubicacions

Dijous 1  

i divendres 2  

de febrer,

de 15 a 18 h

a la Plaça Nicaragua

INAUGURACIÓ 

Diumenge 28 de gener de 2024 
D’11 a 13.30 h, Casa de la Mina (Parc de les Aigües)

JUGATECAMBIENTAL-ECOTRUCK

La remodelació 
del Rec Comtal
La remodelació 
del Rec Comtal
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Transparència | Participació

Rosa Aldave  té 55 anys i és activista social

La comissió que ha de ga·
rantir el codi ètic dels 

alts càrrecs de l’Ajuntament 
durant aquest mandat ja ha 
renovat els seus càrrec. Està 
formada per quatre membres 
de la plantilla municipal, amb 
perfil jurídic i especialitzats 
en transparència, i dos re·
presentants de la ciutada·
nia, José María Guerra, de la 
FAVMiR, i l’activista social 
Rosa Aldave. Aquesta última 
va ser triada per sorteig en·
tre les quatre persones que es 
van presentar voluntàries al 
procés participatiu iniciat el 
passat desembre.

Funcions
Les tasques més destacades 
de la comissió són aportar 
recomanacions i propostes 
de millora del codi ètic de 
l’Ajuntament, tramitar possi·
bles queixes que denunciïn el 
seu incompliment, promoure 
el contingut entre la ciutada·
nia i emetre un informe anual 
amb l’activitat que s’ha fet 
en matèria de transparència 
i bon govern.

El govern renova la comissió que 
vetlla pel codi ètic dels alts càrrecs

Transparència i bon govern

L’organisme està format per quatre tècnics municipals i dos representants del teixit associatiu
Lluís Maldonado Montcada

‘ La tasca de la comissió 
és del tot necessària per 
poder garantir que els 
càrrecs públics compleixin 
i es regeixin pel codi ètic’
Dámaris Sánchez
Regidora de Transparència
 i Bon Govern

‘La ciutadania ha d’estar present en l’administració’

Una de les representants 
veïnals a la comissió és 

l’activista Rosa Aldave, de 55 
anys. Veïna de la Font Pudenta 
i mediadora de professió, for·
ma part de la comissió laboral 
permanent del 8M, és volun·
tària de la plataforma contra 
violència de gènere i activista 
animalista. “M’ho prenc com 
un repte, la transparència és 
fonamental, i és indispensa-
ble a l’administració públi-

ca”, reconeix Aldave, qui ha 
volgut deixar clar que la figu·
ra de la ciutadania ha d’estar 
present en la vida adminis·
trativa, “no volem –diu–ser 
només part del paisatge”.

L’activista assegura que 
cal més interacció entre la 
política i la ciutadania: “So-
vint ens preguntem per què 
hi ha poca participació, i és 
perquè en molts casos no 
s’estan fent bé les coses”, 

afegeix, tot reclamant que 
“el veïnat ha de ser més pro-
actiu i, per tant, més enllà 
de la queixa ha de passar a 
l’acció i a les propostes”. “El 
treball polític i tècnic ha de 
facilitar, en tot moment, la 
transparència vers la ciuta-
dania, intentant ser més àgil 
i més amable”, conclou Al·
dave.

La FAVMiR ha triat José M. 
Guerra, de 65 anys i veí de 

Mas Rampinyo, com el seu 
representant a la comissió. 
Sindicalista i activista po·
liticosocial, comparteix  les 
inquietuds d’Aldave i té clar 
que “no serem uns mers 
espectadors, sinó que vet-
llarem pels interessos de la 
ciutadania”, tot advertint 
que en matèria de transpa·
rència de l’administració 
local “queda un treball pro-
fund a fer”. LM

Els activistes socials Rosa Aldave i José M. Guerra tindran cura dels interessos públics

José M. Guerra, de 65 anys, pertany a la FAVMIR
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Diàlegs | Salut

Quin és el seu estat de salut a data 
d’avui després d’haver passat la Co-
vid-19 tres vegades?
Per fortuna, millor que fa un mes. 
Amb motiu de l’últim contagi, a mit·
jans del desembre passat, des de la 
Unitat de Covid persistent de Can Ruti 
em van donar una medicació basada 
en la combinació de retrovirals molt 
potents que em va funcionar molt bé. 
Em sento amb més energia i tinc l’es·
perança i la confiança que aquesta 
millora és mantingui, ja que no és 
segur que així sigui. 

Els dos primers contagis van ser els 
pitjors?
Sobretot, el del març del 2020, que em 
va afectar el sistema digestiu. Inici·
alment, els símptomes que tenia eren 
de gastroenteritis i, quan vaig trucar 
al CAP, la metgessa de capçalera em 
va dir que no em preocupés, que allò 
no era la Covid-19. Però jo veia que el 
que em passava no era normal, no 
m’aguantava dreta, així que vaig de·
cidir confinar-me un mes a l’habitació 
per voluntat pròpia, no volia perjudicar 
el meu marit i els meus dos fills. Vaig 
perdre 5 quilos en una setmana i no te·
nia forces ni per anar del llit al lavabo 
i això que està a la mateixa habitació!

Un mes confinada, però la recupe-
ració no arribava.
Contràriament, cada cop tenia més 

símptomes que m’invalidaven: febre 
diària, taquicàrdies, dolors musculars 
i articulars, mals de cap, problemes 
neurocognitius... Ni tan sols podia ca·
minar, la proteïna de la meva mus·
culatura es va quedar a zero. 

I aleshores, va entrar en un estudi 
que es feia a l’Institut Guttmann.
Sí, però va arribar un moment en què 
ni tan sols podia fer la rehabilitació i 
el mateix centre em va derivar a Can 
Ruti, on s’havia obert una unitat post 
covid. Va ser al setembre del 2020 i hi 
vaig estar ingressada 21 dies durant 
els quals em van fer tota mena de pro·
ves. Aleshores, la Covid-19 persistent 
no tenia ni nom. Ara, la de Can Ruti 
és l’única unitat d’aquest àmbit que 
existeix a tot Catalunya i estic molt 
contenta de participar als estudis que 
s’hi fan, però malauradament està 
col·lapsada. N’hi ha d’altres unitats 
anomenades post covid que atenen 
només persones que han estat ingres·
sades en estat greu o a la UCI a causa 
del virus.

El tractament a Can Ruti va implicar 
alguna millora?
A través de batuts de proteïna i d’altres 
medicacions, vaig començar a recupe·
rar musculatura i a tornar a caminar a 

un ritme suau. Però, al segon contagi, 
al gener del 2022, el virus em va ata·
car les vies respiratòries i vaig sumar 
altres símptomes que encara tinc com 
astènia, fatiga, problemes de saturació 
d’oxigen, pujades i baixades de tensió...

Com ha canviat la seva vida des del 
primer contagi?
Radicalment. Jo abans era una dona 
amb una vida molt activa, tant des del 
punt de vista personal com laboral i 
social. Ara m’adono que, fins i tot, 
potser anava un pèl massa accelerada. 

Tenia problemes de salut?
Mai havia afagat cap baixa llarga. Era 
autònoma, treballava com a compta·
ble a la petita empresa familiar oberta 
amb el meu marit. A banda de portar 
els números, feia tasques adminis·
tratives, compra de material, tracte 

Al març farà quatre anys que Vicky Béjar, de 48 anys 
i veïna de Can Cuiàs, es va contagiar de la Covid-19. 
Era tot just a l’inici de la pandèmia, quan hi havia 
un gran desconeixement sobre la malaltia i les seves 
conseqüències. Aleshores, no se sabia que entre un 10 i 
un 15% de les persones que contrauen el virus pateixen 
símptomes de llarga durada i seqüel·les. Quan es va posar 
nom a la Covid persistent, al setembre del 2020, Vicky va 
entendre per què havia perdut tantes capacitats físiques 
i cognitives. Actualment, és una de les portaveus del 
Col·lectiu d’afectades i afectats de tot Catalunya.

Vicky Béjar, afectada de la Covid persistent

‘Necessitem acompanyament 
mèdic, ajuts socials i empatia’

Pilar Abián Can Cuiàs ‘He passat la Covid-19 
tres vegades i, arran 
les seqüel·les, tinc una 
incapacitat laboral’

‘Hi ha molta gent afectada 
que ha perdut qualitat de 
vida sense ser-ne conscient 
perquè encara no ha estat 
diagnosticada’ 

En no poder treballar, Vicky Béjar està centrada en l’activisme i és una de les portaveus del Col·lectiu d’afectades i afectats de la Covid persistent Pilar Abián
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Vicky Béjar, afectada de la Covid persistent

‘Necessitem acompanyament 
mèdic, ajuts socials i empatia’

En no poder treballar, Vicky Béjar està centrada en l’activisme i és una de les portaveus del Col·lectiu d’afectades i afectats de la Covid persistent Pilar Abián

El Col·lectiu de 
persones afectades 
reclama atenció

Malgrat l’elevat grau d’incidència de 
la Covid persistent, la problemàtica 
continua sent força desconeguda per 
a la població. És per això que el Col·
lectiu d’afectades i afectats, nascut al 
maig del 2020, treballa per donar-li 
visibilitat. El grup, amb el qual es pot 
contactar a través d’X (Twitter), 
compta avui dia amb prop de 6.000 
seguidors. El Departament de Salut 
l’ha reconegut com a interlocutor 
oficial i les seves aportacions han 
estat tingudes en consideració a 
l’estudi fet a Catalunya sobre l’abast 
de la Covid persistent. 
“Fins ara hem tingut reunions amb 
el departament de Salut, però la 
nostra problemàtica és transver-
sal i afecta molts àmbits, per això 
també hem demanat reunions amb 
Economia, Treball i Educació”, ha 
explicat Béjar. El Col·lectiu també vol 
promoure mocions als ajuntaments 
reclamant, entre d’altres qüestions, 
que s’incrementi la taxa de vacuna·
ció; la millora del diagnòstic; un re·
gistre de casos; definir criteris clars 
per tractar els pacients i finançar 
estudis destinats a investigar la pa·
tologia. En aquest sentit, Montcada 
i Reixac ha estat pionera, ja que la 
moció va ser aprovada en Ple per 
unanimitat ara fa nous mesos.

amb els clients. Ara soc incapaç de 
recordar la taula de multiplicar. He 
perdut moltíssimes facultats i m’han 
diagnosticat un deteriorament cogni·
tiu lleu moderat. M’encantaria poder 
tornar a treballar però, de moment, 
la Seguretat Social m’ha concedit una 
incapacitat laboral. 

No és fàcil obtenir-la.
Ho sé. Crec que només quatre o cinc 
persones amb la Covid persistent la 
tenim i no em sembla just perquè estic 

segura que molts afectats la neces·
sitarien. Per desgràcia, no es tracta 
només de tenir símptomes greus, has 
de presentar tota mena d’informes i 
t’han de fer una pila de proves. Jo des 
del primer moment m’he estat infor·
mant i he estat participant en gairebé 
tots els estudis fets aquí. Però hi ha 
molta gent que, per diferents motius, 
no ha estat atesa o ni tan sols diagnos·
ticada i continua endavant amb una 
mala qualitat de vida perquè no sap 
que té la Covid persistent. Durant els 
dos primers anys de la pandèmia vam 
estar gairebé oblidats. D’un any cap 
aquí, hem notat algun canvi. 

En quina mesura ha contribuït a 
aquest avenç la creació del Col·lec-
tiu d’afectades i afectats de la Covid 
persistent? 
Per a mi, participar en aquest grup, 
des de l’estiu del 2020, és una gran 
motivació. Des de l’activisme hem 
aconseguit que l’administració ens 
tingui en compte, tot i que queda 
molta feina a fer. Fa dos anys es par·
lava de la Covid persistent com un 
problema exclusivament de salut, 
però també té derivacions socials i 
econòmiques. El 90% dels afectats 
han rebut l’alta mèdica malgrat no 
estar en condicions de poder treballar 
i, al final, han acabat sent acomia·
dats. És culpa de les empreses? No, és 
culpa del sistema. Conec persones que 
han perdut la feina i, de retruc, l’ha·
bitatge, en quedar·se sense recursos. 
Però encara hi ha més greuges.

Quins?
Per exemple, també hi ha un biaix de 
gènere. La majoria de les afectades 
som dones, d’entre 30 i 60 anys. Sem·
bla que no importa que deixem de ser 
productives. Un altre factor a tenir en 

compte és el territorial. La gent que 
vivim a Barcelona o a prop tenim la 
possibilitat d’una millor atenció en 
comparació amb la resta de Catalunya.

És obvi que falten recursos.
No hi ha prou mitjans ni voluntat 
política i aquesta és la nostra lluita. 
Volem garantir que es diagnostiquin 
i es comptabilitzin els casos per poder 
seguir investigant. Reclamem pres·
tacions per a les persones que no es 
poden reincorporar al món laboral 
i teràpies gratuïtes per als malalts, 
no com passa ara, que la rehabilita·
ció i tractaments surten de la nostra 
butxaca. I sobretot, el que demanem 
és acompanyament mèdic i empatia.

Se senten incompresos? 
En un inici, molts especialitses em 
van arribar a dir que no era possible 
tenir tots els símptomes que mani·
festava i que m’havien de derivar a 
salut mental. Això, per al malalt és 
un llast. Jo vaig arribar a pensar que 
estava somatitzant el fet d’haver estat 
confinada. La part emocional és igual 
d’important que el tema físic i, quan 
una persona va al metge, el que vol és 
ser escoltada i sentir·se acompanya·
da. És trist que encara hi hagi metges 
negacionistes, no només quant a les 
vacunes, també pel que fa a la Covid 
persistent.

Ha perdut l’esperança?
Tinc assumit que la Vicky d’abans ja 
no tornarà, sento com si hagués en·
vellit 20 anys. Però, gràcies a molta 
teràpia i ajuda psicològica, m’estic 
adaptant a la vida pausada que porto 
ara i intento ser positiva. He aprés que 
el millor és assumir la realitat i viure 
el present, a l’espera que els diferents 
estudis que s’estan fent aquí i arreu 
del món ens puguin ajudar a millorar 
la nostra qualitat de vida.

laveu.cat

‘És molt trist que encara hi 
hagi metges negacionistes, 
no només pel que fa a la 
vacuna, també respecte la 
Covid persistent’
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Els Reis Mags 
arriben amb 
descapotables a la 
plaça del poble de 
Terra Nostra 
Laveu.cat i xarxes socials

El fotògraf Santi 
Romero mor als 
64 anys a causa 
d’una malaltia 
degenerativa
Laveu.cat i xarxes socials

El més vist

El més comentat

La xifra

Espai Nadó  
(0 a 1 anys) 
de 10 a 11.30 h

Espai de Joc  
(12 a 35 mesos) 
de 17.30 a 18.30 h

Els dijous, a l’EBM Can Casamada (C. Montiu, 5)

ESPAIS DE TROBADA I RELACIÓ

Inscripcions:
 935 752 851      ebcancasamada@montcada.org

Tenen prioritat els infants no escolaritzats

La campanya de signatures de l’AV de Mas 
Rampinyo per reclamar un pas viable sota 
l’R3, que ja aplega més de 600 adhesions, ha 
tingut resposta per part del govern. La re·
gidora de Serveis Municipals i Espai Públic, 
Dámaris Sánchez (PSC), s’ha reunit amb els 
representants veïnals per recollir les seves 
demandes i els ha traslladat el compromís 
d’instal·lar en breu càmeres de seguretat 
per lluitar contra l’incivisme, principal mo·
tiu de les contínues avaries que afecten els 
ascensors i les escales mecàniques del pas. 
També s’estudiarà la viabilitat d’un antic 
projecte que preveia la construcció d’una 
rampa alternativa al pas soterrat PA

Lloguers 

Límit als preus dels nous contractes

Cultura popular 
La Colla de Gegants de 
Montcada busca nous 
balladors

Can Sant Joan 
L’AV defensa la recuperació del Rec Comtal per a 
ús veïnal i ciutadà i no des del vessant turístic

1 milió 
d’euros al 
sorteig de 
l’Euromilió

A partir del mes de febrer els preus dels nous contractes de lloguer a Mont·
cada i Reixac estaran limitats per llei i no podran superar el preu del darrer 
contracte vigent els últims cinc anys, un cop aplicat l’IPC. Es tracta d’una 
mesura que entrarà en vigor als 140 municipis que la Generalitat va declarar el 
passat mes de juny com a zones tensionades pel que fa a l’accés a l’habitatge. 
Segons la Llei d’habitatge, la vigència d’aquesta declaració serà de tres anys 
i es podrà prorrogar per anualitats. La regulació afectarà els contractes, ja 
siguin nous o prorrogats, que se signin a partir de l’entrada en vigor de la 
norma, que no tindrà caràcter retroactiu. En el cas dels pisos que entrin de 
nou al mercat i quan es tracti d’un gran tenidor, el lloguer no podrà ser su·
perior al preu que marqui l’índex de referència per a un carrer determinat, 
pendent d’aprovació per part del Govern espanyol. PA

Mas Rampinyo

Càmeres de seguretat al pas sota l’R3

L’administració de 
loteria situada al car·
rer Sant Antoni valida 
la combinació 
guanyadora del 
2 de gener
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El Quiosc | El resum de la quinzena

Alumnes de les Escoles Verdes prenen part a 
la Trobada d’ecodelegats a l’INS La Ferreria

Creix la demanda de vacunació 
contra la grip i la Covid-19 als CAP 
del municipi davant l’increment 
d’infeccions respiratòries

Urbanisme 
Inaugurada la reforma 
de l’avinguda de la 
Ribera, transformada 
en un passeig fluvial. 
L’actuació rep algunes 
crítiques de l’AV de 
Montcada Centre-
Llevant, que el govern 
diu que tindrà en compte

Ball esportiu

Reconeixement a l’excel·lent 
trajectòria de la parella formada 
per Eva Nieto i Carles Cirera

RECOLLIDA  
DE RESTES DE PODA

NOU SERVEI 

La deixalleria mòbil 
recull ara també  
les restes de poda  
que es generen  
als domicilis

Informació  
i horaris 

Prevenció d’aigüats 
L’Ajuntament encarrega  
a l’ADF 301 la neteja  
del torrent de Mas Duran 
per incrementar el cabal 
de drenatge dels ponts 
existents

Educació

laveu.cat

L’acte organitzat per l’Ajutament per homenatjar 
els ballarins es va fer al desembre. La parella–que 
competeix en la categoria sènior 2– va tancar el 
2023 amb un extraordinari balanç: guanyadora 
per tercera vegada consecutiva del Campionat 
del Món en balls llatins; subcampiona d’Espa·
nya; campiona per cinquè any consecutiu de ball 
llatí internacional al Viena Dance Concourse i 
primera al torneig de ball esportiu Belgium Cup 
WDSF International LR
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La teva veu | Opinió
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Cartes de l’audiència

A través dels arbres
Sempre estaves. Tu i la resta. 
La colla que anava per davant 
nostre. A les manis, als con-
certs, expo sicions, teatres, 
cafès, fes tes majors, carrers 
foscos i deserts, barris, nits i 
matinades. Sempre. Éreu part 
del paisatge. Donàveu tranquil-
litat, coratge i esperança. I éreu 
un model a se guir: artistes a 
peu de carrer, ar tis tes en tot 
allò que fèieu, hi posàveu amor 
i ànima en cada gest.
Ara, amb el pas del temps que 
canvia les ombres i la profun-
ditat, veig com supervisàveu la 
nostra joventut, a una distància 
discreta... Recordo el timbre de 
la teva veu. L’esclat del teu riu-

re. La teva alegria. La llum del 
sol quan travessava els arbres. 
L’espurna dels teus ulls inqui-
ets i nostàlgics. Gràcies, Santi. 
A reveure!
Blanca Martínez de Abril
Badalona

Vial indigno
Quisiera exponer de nuevo la 
queja sobre el estado del vial 
paralelo a la riera de Sant Cu-
gat. Muchos vecinos del barrio 
de Santa María tenemos que 
pasar todos los días por ahí por 
culpa del estropicio que han 
hecho en nuestro barrio. 
El estado de este vial demu-
estra mucha falta de mante-
nimiento. Cada vez hay más 

baches y peores condiciones. 
¿Para cuando el arreglo de esta 
carretera? ¿Se va a asfaltar en 
algún momento o todo son 
promesas? Señor alcalde, no 
contesta a los mensajes. ¡Que-
remos una carretera digna!
Mayka Ots
Terra Nostra

La Tribuna

Al llarg de la història de La 
Veu, des dels seus inicis l’any 

1980 i fins a l’actualitat, diferents 
professionals i col·laboradors han 
contribuït a fer d’aquest mitjà el 
referent informatiu de la loca-
litat. Un dels noms a destacar 
d’aquest llistat és el de Santi Ro-
mero. Alhora que la democràcia 
feia les seves primeres passes, 
ell s’estrenava com a fotògraf al 
butlletí municipal retratant l’evo-
lució política, urbanística, social i 
cultural del seu poble i creant un 
fons que acumula més de 5.000 
fotografies. 

Format a l’Escola Superior 
d’Imatge i Disseny, de seguida 
va obrir-se pas com a fotògraf 
de premsa a diaris d’informació 

general com El Periódico, El Pa-
ís, L’Avui, el Diari de Sabadell i La 
Veu de la Ciutat (Sabadell), a més 
de ser col·laborador fix del Diari 
de Barcelona i L’Observador fins 
al 1994. 

Més tard, del 2006 al 2012, 
Santi es va tornar a vincular amb 
La Veu, el mitjà dels seus inicis, 
tancant així el seu cercle pro-
fessional. Va ser durant aquesta 
etapa que vam tenir la sort de 
compartir amb ell experiències 
molt gratificants, tant laborals 
com personals. El salt de quali-
tat que va experimentar el mitjà 
amb la incorporació d’un fotògraf 
professional va ser espectacular. 
Allò d’una imatge val més que 
1.000 paraules, amb el Santi es 
feia realitat. Perfeccionista i ex-
tremadament polit amb la seva 
feina, dedicava les hores que fes-
sin falta a aconseguir la imatge 
que volia i això, sens dubte, va 
contribuir a què l’any 2010 el 
nostre mitjà obtingués el guar-

dó de millor butlletí municipal 
de Catalunya que atorgava la 
Diputació de Barcelona.

Més aviat de caràcter tímid, 
el seu espai natural, el lloc on 
realment fluïa, era darrera l’ob-
jectiu, i és per això que les seves 
fotos tenien vida i ànima pròpi-
es. El fotoperiodisme és un art 
i ell el duia a les venes. Malgrat 
que fa més de 10 anys que una 
crua malaltia degenerativa el va 
obligar a deixar la seva càmera 
arraconada, la imatge del Santi 
amb el cap rapat i una fina i llarga 
cua de cabell recorrent les ins-
tal·lacions esportives i els carrers 
del municipi amb la seva insepa-
rable Canon continua present 
en el record de bona part de la 
ciutadania. 

Ara que definitivament ens 
ha deixat, vetllarem perquè el 
seu llegat no es perdi i perquè 
el seu fons fotogràfic que, ge-
nerosament, ell i la seva família 
ens van cedir al 2017, estigui a 
disposició de tothom mitjançant 
el nou portal de l’Arxiu Municipal, 

en procés de construcció. I cada 
setmana, homenatjarem el Santi 
compartint a les nostres xarxes 
socials les seves fotografies, que 
ja han passat a ser bocins de la 
nostra història col·lectiva. Gràcies 
per tot el que ens has deixat com 
a montcadenc, company i amic!

Pilar Abián
Directora de La Veu

En homenatge a Romero, La Veu publicarà setmanalment imatges del seu fons fotogràfic a les xarxes socials

Gràcies per tot el que ens deixes, Santi
La incorporació 
de Santi Romero 
va suposar un salt 
qualitatiu per a La Veu

El Clic

Gràcies, Diables. Nadal ja s’ha acabat i ses Majestats els Reis de l’Orient 
ja fan camí de tornada per descansar i preparar-se per a l’any vinent. 
Aquest any van anar una mica perduts sense l’estel de l’Orient que els 
guiés pels carrers de la ciutat, però van tenir la gran sort que un grup 
d’aguerrits diables i diablesses de Can Sant Joan es van oferir a acompa-
nyar-los sota un xàfec impressionant. Aquesta colla de valents va acom-
panyar ses Majestats fins a moltes llars, transmetent la il·lusió als infants 
del nostre poble. Gràcies, diablesses i diables de Can Sant Joan per la 
feina feta, heu tornat a ser l’estel que ha guiat als reis de l’Orient.  Mi-
guel Alcaraz, Montcada.
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Montcada necessita 
lideratge i projecte 

de ciutat per fer front als 
reptes, les problemàtiques 
i les oportunitats que es 

plantegin, i, malauradament, avui dia, l’actual alcalde 
i equip de govern no compleixen amb aquestes ca-
racterístiques. El pressupost és un clar exemple de la 
manca de responsabilitat política sobre la distribució 
dels recursos públics, amb clares retallades en diversos 
serveis, com també una important reducció en les in-
versions destinades al municipi. Aquestes retallades es 
veuen de forma evident amb la reducció en 110.000 € 
de les beques d’escolarització i menjador i en 10.000 
€ la partida destinada al servei de normalització lin-
güística. D’altra banda, on són els recursos destinats 
a l’adquisició d’habitatge, l’estalvi energètic o els parcs 
infantils? Doncs, aquest govern (PSC-PP-Vivim) ha re-
duït en 500.000 € les inversions que s’hi destinaven 
fins ara. Altrament, l’any 2024, hi haurà un increment 
en el preu de la piscina d’estiu, de les terrasses dels 
bars i dels casals esportius que, en cap moment, han 
estat anunciades a la ciutadania.

Creiem que la població de Montcada mereix un 
pressupost que satisfaci les seves necessitats i ajudi 
les famílies més vulnerables, així com que inclogui 
les inversions necessàries per avançar com a ciutat i, 
malauradament, aquest pressupost no ho compleix.

Grups Municipals | Opinió

D’acord amb el Reglament d’ús de Mitjans d’Informació per als grups municipals, cadascun d’ells disposa d’aquest espai mensual per referirse a la seva activitat en la corporació i en el municipi i a assumptes d’interès 
públic municipal. Correspon als edils elaborar l’escrit i assumir la responsabilitat del seu contingut, amb total indemnitat de l’Ajuntament i de la gerència i la direcció del mitjà. Les intervencions hauran de basar-se en el 
respecte mutu, s’evitarà la confrontació personal i caldrà mantenir unes normes bàsiques de conducta i de cortesia pública. En cap cas es podran destinar els espais reservats a propaganda electoral o a la petició del vot.

Els Reis d’Orient ens van 
fer el millor regal: aigua 

en temps de sequera. El 
pronòstic de pluges es va 
complir i el 5 de gener vam 

rebre a Ses Majestats amb els paraigües a les mans. 
Tanmateix, el xàfec no va impedir escampar la il·lusió 
d’un dia tan especial i màgic. Melcior, Gaspar i Baltasar 
van arribar a Montcada i Reixac, saludant i somrient 
a tothom que es va apropar a gaudir de la celebració. 
La pluja no va aconseguir esguerrar una de les cites 
més esperades del calendari i només queda agrair 
de nou als centenars de famílies que van aguantar 
estoicament la pluja a l’espera del pas de la comitiva 
reial. Gràcies també als patges voluntaris i a totes les 
persones implicades en l’organització per no defallir i 
treballar per fer d’una cavalcada plujosa una nit ben 
especial per als nens i nenes de la ciutat. Gràcies tam-
bé als Diables de Can Sant Joan, a la banda de música 
de Ripollet, als Amics dels Clàssics i als diferents ani-
madors per donar-ho tot. Gràcies també a La Unió de 
Mas Rampinyo per aixoplugar els Reis d’Orient i acollir 
l’entrega de la Clau de la Ciutat. Els socialistes vam 
demanar-los paciència i força per transformar Mont-
cada i Reixac i que sigui una ciutat de referència, amb 
la voluntat i el treball conjunt de tothom. Nosaltres 
ens deixarem la pell per fer-ho possible. Hem vingut 
a arromangar-nos i anar per feina.

Montcada ha viscut el Nadal

La transformació de Mont-
cada i Reixac, deien. 

Doncs, en el seu primer 
pres su post de mandat 
hem pogut veure cap a on 

va aquesta transformació... I aquesta transformació va 
de retallades i de pujada d’impostos. 

Retallen els ajuts de beques a l’escolarització en 
110.000 euros, retallen a 0 euros la inversió en polí-
tiques d’habitatge, a 0 euros la partida per pintar les 
escoles de primària. No contemplen la inversió de mo-
biliari de la nova escola Bressol de Can Sant Joan, això 
vol dir no poder iniciar el pròxim curs. 

I tot això ve acompanyat de l’increment dels preus 
dels serveis de l’Ajuntament i de l’increment de la taxa 
de residus en un 151%! Com hem pogut veure, la seva 
prioritat d’inversió ha estat la compra de drons, armes i 
festes patronals per a la Policia Local. Pujades de sous 
per al govern, està clar, i la contractació d’un coordi-
nador per 97.000 € anuals perquè faci la seva feina. 
Contràriament, la partida que han destinat a imple-
mentar la valoració de llocs de treball dels treballadors 
i treballadores de l’Ajuntament és del tot insuficient. 
En definitiva, transformem Montcada i Reixac a cops 
d’impostos innecessaris cap a la ciutadania i de la 
retallada en inversió social, molt necessària per a un 
municipi amb les nostres característiques.

Bartolo Egea
Jessica 
Segovia

Transformem Montcada i Reixac

Gerard Garrido

Un pressupost insuficient

Iniciem aquest escrit amb 
gratitud, agraint de tot 

cor a totes aquelles per-
sones, associacions i en-
titats que van organitzar 

i participar a cadascuna de les activitats que durant 
aquest inici d’any es van desenvolupar a casa nostra i 
que van fer realitat novament la màgia dels Reis d’Ori-
ent. Esment especial a tothom que va fer possible la 
cavalcada, que malgrat l’inoportú xàfec, va tirar enda-
vant amb el recorregut establert amb gran voluntat i 
compromís. 

D’altra banda, també amb cada inici d’any comença 
a caminar un nou pressupost municipal, en aquest 
cas, el primer pressupost gestionat per aquest equip 
de govern. Més enllà dels números totals que sempre 
son objecte dels titulars, cal esmentar que són uns 
pressupostos de contenció, a causa de la continuïtat 
en l’especial situació socioeconòmica global que tam-
bé afecta el panorama local. Val a dir que en el capítol 
d’ingressos, essencial per poder donar la continuïtat als 
serveis oferts a la ciutadania montcadenca, ens hem 
trobat que no tot eren flors i violes, amb un historial 
de taxes i altres conceptes d’ingressos no actualitzats 
o, per entendre’ns, pendents d’ingrés. Aquest equip 
de govern treballa responsablement per tal de donar 
solució a aquesta situació. Salutacions!

Arranca un nuevo año 
que debe ser trascen-

dental para nuestros veci-
nos. Cerramos el 2023 con 
un hito, que el PP fuera una 

fuerza política con decisión pero, sobre todo, con respon-
sabilidad en Montcada. Nuestro compromiso: mejorar, 
avanzar, progresar y hacer una ciudad mejor, porque nos 
lo merecemos. Tenemos muchos retos por delante. En 
pocos días, se inician las obras del soterramiento de la 
R2, que representará una de las mayores transformacio-
nes de la ciudad. La cohesión urbanística, la integración 
entre los barrios, el gran pulmón verde y eliminar esas 
barreras arquitectónicas son el gran éxito del que todos 
los montcadenses debemos estar orgullosos. No nos 
podemos olvidar de otras prioridades,  la seguridad…
fundamental para vivir en libertad, para que nuestros 
hijos crezcan en una ciudad segura. El fortalecimiento 
de nuestra seguridad también es un reto; el comercio, la 
industria, el incremento de efectivos, mayor presencia en 
las calles y mayor acercamiento a los vecinos. Un nuevo 
año en el que debemos atender a los más vulnerables, 
con mejores políticas sociales, capaces de llegar a los que 
más lo necesitan. Erradicar ese lastre de las violencias de 
género y obviar a todos aquellos que buscan en la vio-
lencia un supremacismo absurdo que no cabe en nuestra 
sociedad. Vecinos, nos merecemos un futuro próspero e 
ilusionante, confiad en Montcada.

Montcada y un futuro que 
empieza en 2024

El nuevo paseo de aveni-
da de la Ribera nos ha 

dejado a todos boquiabier-
tos y no precisamente por 
admiración. A todos nos 

sorprende cómo el Ayuntamiento ha deteriorado una 
zona, antes funcional, en un auténtico despropósito  
Nadie pidió un paseo fluvial, pero ¿qué político se toma 
la molestia de hablar con sus vecinos? Pretenden acos-
tumbrarnos a que veamos normal la destrucción de pla-
zas de aparcamiento, ¿acaso quieren que los coches sean 
solo exclusivos para unos privilegiados? Sí, eso parece. 
Nos gustaría comprender la lógica en que peatones, 
bicicletas y patinetes circulen por el mismo lugar. Parece 
que no les importa la seguridad de nuestros mayores. 
Por no hablar del camino de tierra que ya se está convir-
tiendo en un inmenso pipican no autorizado. Surgen dis-
tintas cuestiones: ¿Qué pasará cuando llueva? ¿Y cuándo 
haya mucho viento? Seguridad y salubridad ante todo.

Es incomprensible que, en lugar de atender las 
peticiones del barrio, como la reparación de la 
acera del INS La Ribera, llena de adoquines ro-
tos, levantados y desgastados, se haya prioriza-
do la creación de un espacio que nadie ha pedido. 
El sentido común debería ser esencial para el planea-
miento urbano, así como la participación ciudadana y 
la transparencia.

El paseo de los 2.700.000 euros

Santiago
Hernández

Benvingut 2024

David
Zambrana Rafa Ruiz
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Una Cavalcada passada per aigua
La pluja va obligar a celebrar l’acte de lliurament de la Clau màgica a La Unió de Mas Rampinyo

Laura Grau Redacció

6 de gener

Els Reis Mags van portar la tan esperada pluja 
a Montcada i Reixac el passat 5 de gener, fet 

que no va alterar l’itinerari de la Cavalcada, però 
va deslluir algunes de les propostes, obligant els 
participants a cobrir·se amb paraigües i plàstics. 
Melcior, Gaspar i Baltasar van arribar a la plaça 
del Poble de Terra Nostra –en lloc del Casino– en 
uns cotxes descapotables cedits pels Amics dels 
Clàssics. Allà van ser rebuts per les autoritats i el 
Consell d’Infants, que van lliurar als Reis el pa i la 
sal, com a símbol de benvinguda, i van llegir un 
manifest a favor de la pau. L’únic canvi organitzatiu 
amb motiu del xàfec va ser l’acte de lliurament de 
la Clau màgica, que es va traslladar a  La Unió de 
Mas Rampinyo ,en lloc de fer·se al passeig de la 
C-17, on estava previst. El grup de batucada dels 
Diables de Can Sant Joan  va encapçalar la desfilada, 
que tancava l’única carrossa que repartia caramels, 
mesura adoptada per raons de seguretat.

A Can Cuiàs, la pluja sí va obligar a suspendre la 
Cavalcada i les activitats previstes es van fer a la 
pista esportiva, on una trentena d’infants van ob·
sequiar els Reis amb diferents coreografies. Els membres de la comitiva reial van cobrir-se amb paraigües durant el trajecte Berta Barcons

Les autoritats i el Consell d’Infants van rebre els Reis a Terra Nostra  Pilar Abián

L’embaixadora dels Reis va rebre els infants a la plaça de l’Església   Berta Barcons

El patge Xumet, desfilant sota la pluja amb el seu tricicle Berta Barcons

A Can Cuiàs, la recepció dels Reis es va fer a la pista esportiva Pilar Abián

laveu.cat
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Festes de Nadal i Reis | Cultura | 19

Arribada d’un emissari reial a Mas Rampinyo, convidat per La Unió  Raül Rivas

Una delegació dels Reis, al Kursaal, en un acte de l’AV de Can Sant Joan Berta Barcons

Festa a la Ribera per celebrar el Nadal  Raül Rivas

Èxit de la tercera edició de 
la Casa de les Joguines
Un total de 3.840 persones van visitar la tercera edició de la 
Casa de les Joguines al complex modernista de la Casa de les 
Aigües, transformat en un espai de somnis i il·lusió els dies 28, 
29 i 30 de desembre i 2 i 3 de gener. La canalla va tenir accés als 
preparatius de la nit més màgica de l’any i va poder descobrir 
algunes curiositats relacionades amb la feina dels Reis Mags i 
el seu equip d’ajudants, com el fet que disposen d’uns zepelins 
per repartir els regals, un sistema de càmeres per saber com es 
porten els infants en tot moment i una màquina especial que 
llegeix les cartes de manera ràpida. 
La recaptació de les entrades, un total d’11.400 euros, es desti·
narà a la pròxima edició de la campanya ‘Regala il·lusions’ i a la 
festa dels Reis de l’any vinent. Els infants dels Centres Oberts 
del municipi també van assistir-hi amb invitació. Les persones 
sordes que ho van sol·licitar, un total de 7, també van poder 
visitar la Casa de les Joguines amb el suport d’una intèrpret en 
llengua de signes catalana. LR

El I Concurs de decoració de balcons, finestres i façanes per Nadal, convocat 
per les regidories de Comerç i de Cultura i l’asociaciació de comerciants 
MCC, va comptar amb una trentena de participants i va repartir 950 euros 
en premis. El primer va ser per a la façana “Obijavihanniuly”, al carrer 
Sant Tomàs de Mas Rampinyo; el segon, per a “Dolç Nadal”, al carrer 
Ripoll, i el tercer premi, per a “Ivax de Domènec”, al carrer Domingo 
Fins –a la foto, els premiats amb les autoritats. PA

Premis per als tres balcons més ben decorats

El patge de l’AV de Montcada Nova, rebent les famílies  Berta Barcons

laveu.cat
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Nissaga de comerç | Història

L’establiment reobrirà al febrer com a 
gastro bar de la mà de la família Ramos

El Cafè Cactus 
abaixa la persiana 
per jubilació

Allotjat als baixos de la 
magnífica Torre Vila, el 

Cafè Montcada és el bar amb 
més història del carrer Major. 
L’emblemàtic grup Tertúlia, 
format per artistes i intel·
lectuals de Montcada, ja s’hi 
reunia als anys quaranta del 
segle passat. Ernest Ortuño, 
a punt de complir els 67, ha 
decidit jubilar·se i traspassar 
el bar que va heretar dels seus 
pares, Ernest Fortuño Povill i 
Lluïsa Soriano. El matrimoni 
va agafar el negoci el 1955, 
convertint·lo en un punt de 
referència de la vida social i 
cultural del municipi.

Marquesina i televisió
El bar sempre va tenir taules 
al carrer, fins i tot a l’hivern, 
protegides per una marquesi na 
de fusta. L’espai interior, on hi 
ha les arcades, es va convertir 
en la sala de televisió, una de 
les primeres que va existir al 
poble, on els clients es reunien 
per veure els partits de futbol. 

“La sala s’omplia de gent i 
quan el Barça feia  gol, l’edifi-
ci tremolava amb els crits de 
l’afició”, recorda Fortuño, qui 
va començar a treballar al bar 
amb només 16 anys i, més tard, 
a la discoteca que els seus pares 
van obrir en una altra part de 
l’edifici, el 1969.

El 1985, ell i la seva ex·
dona, Sílvia Escriche, van 
assumir la direcció del ne·
goci i van reformar l’espai, 
seguint la moda dels nous 
cafès d’estil colonial de Bar·
celona. El local va passar a 
dir·se Cafè de Montcada per 
diferenciar·se de la discote·
ca i diversificar la clientela. 
Una de les principals apos·
tes d’aquesta etapa va ser 
l’elecció del cafè italià Illy, el 
seu producte estrella. Tam·
bé es va potenciar el vessant 
cultural, amb l’organitza·

ció d’exposicions i xerrades.  
En tancar la discoteca, el 
2018, el bar va recuperar el 
seu nom original. Fortuño re·
coneix que trobarà a faltar el 
contacte diari amb els clients, 
part dels quals s’han conver·
tit en amics, però es mostra 

content que el negoci pas·
si a mans de Ferran Ramos, 
un conegut restaurador del 
municipi, que el convertirà 
en un gastro bar i conserva·
rà el nom històric. “M’agra-
da la idea que segueixi sent 
un bar clàssic, allunyat del 

model cafeteria-factoria, on 
no hi ha tracte directe amb el 
client”, ha afegit Fortuño.

Laura Grau Montcada

Ernest Fortuño, davant del Cafè Cactus, que ha regentat la seva família durant 68 anys Laura Grau

Carrer Major

El bar va ser el lloc 
de reunió del grup 
cultural Tertúlia, creat 
als anys quaranta 

Ernest Fortuño Povill i Lluïsa Soriano, treballant al Cafè Cactus el 1956 Arxiu/Família Fortuño Soriano

laveu.cat
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No t’ho perdis | Agenda

23 de gener
Xerrada
‘Emergència climàtica i ex-
tractivisme des de l’ecofe-
minisme, a càrrec de Blanca 
Bayas. Hora: 18 h. Lloc: Ca-
sa de la Vila.

25 de gener
Ple Municipal
Sessió ordinària de gener. 
Hora: 18.30 h. Lloc: Sala de 
plens de la Casa de la Vila.
Divulgació
Presentació del llibre ‘El 
pany i la clau’, de Jaume de 
Bargas. Hora: 18.30 h. Lloc: 
Associació Cultural Montca-
da (Major, 47).

28 de gener
Musical familiar
‘En Joan sense por i la casa 
encantada’, de la Roda Pro-
duccions. Hora: 18 h. Lloc: 
Teatre Municipal. 

30 gener
Inauguració
‘Compilació collages’, d’An-
na Sorribas. Hora: 19.30 h. 
Lloc: Auditori. Municipal.

Concert de jazz
26 de gener
Actuació de la banda 
Barcelona Jazz Septet, 
formada per set músics 
de diferents generacions. 
Hora: 20 h. Lloc: Teatre 
Municipal.

Auditori Municipal

Al Vallès, som gent de vinya
Organitza: Museu Municipal
Fins al 29 de gener

Casa de la Vila

Esports. Accions 
i expressions
Cosme Oriol (Afotmir)
Inauguració: 23 de gener, 19.30h

Cyrano. El drama 
heroico
21 de  gener
La Jove Finestra Estràbica 
estrena una adaptació del 
clàssic a  l’Auditori Muni-
cipal (18 h). Entrades a te-
atremontcada.cat.

Inauguració de la 
reforma de la Mina 
del Rec Comtal
28 de gener
Presentació dels treballs de 
restauració de l’entorn de la 
Casa de la Mina (zona del Rec 
Comtal).  Hora: 11 h. 

Farmàcies gener/febrer
DL DM DC DJ DV DS DG Rivas  c. Conca, 10 

Duran av. Terra Nostra, 37 
Guix c. Major, 25 
Quirós c. Camèlies, 32 
Relat c. Major, 89 
Pardo c. Masia, 2 
Rambla Països Catalans, 51
Vila  pg. Jaume I, 26 
El Punt pg. Sant Jordi, 5 
Recasens av. Catalunya, 65

19
Duran

20
Vila

21
Vila

22 
Guix

23
Quirós

24
El Punt

25
Recasens

26
Rambla

27
Relat

28
Relat

29
Duran

30
Vila

31
Pardo

1
Guix

2
Quirós

3
El Punt

4
El Punt
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El CH La Salle va comen·
çar el passat 13 de gener 

la segona volta de la lliga, al 
grup D de la Primera Estatal, 
amb una important victòria 
contra el Sant Vicenç, a la 
part alta de la taula, per 27 
a 23, en un gran partit dels 
locals. Els montcadencs, di·
rigits per l’entrenador Salva 
Puig, han tancat una primera 
fase de la competició amb un 
balanç de set victòries, un 
empat i vuit derrotes, situ·
ant-se a l’onzè lloc, amb 15 
punts. 

Dels últims cincs partits 
disputats, els lassal·lians 
han sumat 7 dels 10 punts 
en joc, en superar l’Esplu·
gues, el Molins de Rei i el 
Sant Vicenç, empatar amb el 

Sant Martí Adrianenc i per·
dre contra el Sant Joan Des·
pí. “Tenim una línia clara 
de joc que mantenim, in-
dependentment dels resul-
tats”, ha indicat el tècnic, 
qui s’ha mostrat satisfet del 
treball de la plantilla, que ha 
patit algunes baixes impor·
tants durant aquest primer 
tram del campionat. “Som 
un equip jove amb projecció. 
Ens falta una mica de ma-
duresa en certs moments de 
partit, però això només és 
una qüestió de temps”, ar·
gumenta l’entrenador.

‘Som un equip jove amb projecció’   

Els lassal·lians ocupen 
l’onzena posició, amb 
15 punts, al Grup D de 
la Primera Nacional 

CH La Salle

El tècnic, Salva Puig, fa un balanç positiu del treball de la plantilla en la primera volta de la lliga

Sílvia Alquézar 

En joc | Handbol

Claudia Ureña és la màxima anotadora del femení, amb 214 gols

Bona trajectòria del sènior femení

Quan només falta una 
jornada perquè acabi la 

primera volta, el conjunt fe·
mení del CH La Salle es troba 
a la setena plaça de Primera 
Catalana, amb 15 punts, en 
sumar set victòries, un em·
pat i cinc derrotes. “El balanç 
és positiu, tot i que encara 
hem de millorar alguns as-
pectes”, opina el tècnic, Jor·
di Rubí. Les montcadenques 
van començar el 2024 amb 

una àmplia victòria contra el 
Perelló, l’antepenúltim, per 
37 a 29. Tot i la diferència de 
vuit gols, el partit es va deci·
dir a la segona part “gràcies 
a l’ajustament que vam fer 
en defensa i la davallada fí-
sica del rival”, ha explicat 
l’entrenador. 

Pròxim repte
De cara a la segona volta, Ru·
bí ha manifestat que l’ob·

jectiu és “intentar situar-se 
entre el grup capdavanter de 
la classificació per estar més 
a prop dels primers llocs”. 
La Salle tancarà la prime·
ra volta el 20 de gener a la 
pista de l’Ascó, vuitè amb 12 
punts. La setmana següent, 
les montcadenques iniciaran 
la segona fase a la pista del 
Vilanova del Camí, a qui van 
vèncer en el primer partit de 
la temporada per 30-29. SA

Josep Quirós és el màxim golejador de La Salle, amb 95 gols en 15 partits Fotos: Pere de Lamo 
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En joc | Futbol

El juvenil A del FB Montcada 
està fent una gran tem·

porada. A falta de dos partits 
perquè acabi la segona volta, 
el conjunt de Pablo Muñoz 
s’ha posicionat com un dels 
ferms candidats a assolir l’as·
cens a Preferent, un premi que 
només aconsegueix el primer 
classificat. Després d’un inici 
de lliga una mica irregular, els 
montcadencs han encadenat 
un total de nou jornades con·
secutives sense perdre ·vuit 

victòries i un empat· que 
l’han situat al segon lloc del 
Grup 7 de la Primera Divisió, 
amb 29 punts, empatat amb 
el Sabadell Nord. En la pri·
mera jornada del 2024, el FB 
Montcada va empatar a 2 con·

tra l’EFB Ripollet a l’estadi de 
la Ferreria, mentre que els sa·
badellencs es van imposar al 
Sant Cugat per 3-2, un triomf 
que el col·loca al primer lloc 
per tenir una mitjana de gols 
més favorable. En l’enfronta·
ment de la primera volta en·
tre ambdós rivals, l’equip de 
Pablo Muñoz es va imposar al 
Sabadell Nord per un clar 7-3.
“És un grup molt cohesionat 
que mai es dona per vençut, 
aquesta és la nostra principal 
virtut”, assegura l’entrena·
dor, amb una dilatada trajec·

tòria en categories formatives.
“Ens agrada pressionar el ri-
val per deixar-li pocs espais i, 
en atac, busquem sobretot la 
verticalitat”, explica Muñoz. 
De cara a la segona volta, que 
començarà el 3 de febrer, el 

tècnic opina que hauran de 
mantenir el mateix nivell i es·
tar molt concentrats: “Serem 
el rival a batre per part de la 
resta de clubs. Cada setmana 
serà una final, per tant, hem 
d’anar a totes”.

FB Montcada

El juvenil A es posiciona 
com un sòlid candidat 
a l’ascens a Preferent
El conjunt encadena nou jornades seguides sense perdre

Sílvia Alquézar

Una acció del primer partit del 2024 contra el Ripolllet  B. Barcons

‘La nostra virtut és 
que som un grup 
cohesionat que mai es 
dona per vençut’ 
Pablo Muñoz 
Tècnic del juvenil A

Benvinguda a Montcada i Reixac
Espai d’acollida  

a persones 
amb nacionalitat 

estrangera  
que arriben a viure  

a la ciutat

BENVINGUDA

Dimecres 31  
de gener, 
de 18.30 a 20 h

Tens dubtes sobre ELS SERVEIS I RECURSOS DE MONTCADA I REIXAC? 

Vine a la SESSIÓ INFORMATIVA de benvinguda i resoldrem les teves consultes!

Casa de la Vila (C. Major, 32)

No cal inscripció prèvia

•  On obtenir l’empadronament

•  On obtenir la targeta sanitària

•  On escolaritzar als meus fills

•  On aprendre les llengües 
pròpies del territori

•  Què és el Servei de Primera 
Acollida

•  Què són els Serveis Socials

•  On trobar feina i/o aclarir 
dubtes de temàtica laboral

•  On obtenir informació i atenció 
especialitzada per a dones

•  Què és l’Espai Jove Can Tauler

•  Entitats i col·lectius

•  Altres informacions (centres 
cívics, biblioteques, teatre, 
serveis d’urgència, medi 
ambient, transport...).

Parlarem de:
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Sergi Rodríguez

“Vaig començar fent patinatge en lí-
nia amb els meus pares, que estaven 
al club de ròl·ler de Can Cuiàs, on vaig 
descobrir la meva gran passió per la 
velocitat. Com que se’m donava bé, 
vaig fitxar pel CP Cobra, d’El Prat de 
Llobregat, un dels millors clubs d’Es-
panya, que va desaparèixer el 2021. 
Ara, formo part del Club Patí de Velo-
citat El Prat, que va néixer fa dos anys 
de la unió entre el Cobra i el CP Delta.

“ El 2019, la Federació Espanyola 
d’Esports de Gel (FEDHielo) em va in-
cloure en un programa per entrenar 
futures promeses. Com que a Espa-
nya no tenim pistes de gel de 400 me-
tres, la meva especialitat, la FEDHielo 
va implementar un projecte d’estades 
a diferents països europeus com Ale-
manya, Polònia i Itàlia. Aquests viatges 
són molt importants per a la nostra 
preparació esportiva i, a més, també 
ens permeten conèixer món i gent.

“La temporada de gel acaba al ge-
ner-febrer. Enguany, faig un balanç 
molt positiu dels resultats, ja que he 
aconseguit totes les marques mínimes 
per participar a la Copa del Món. Per 
a mi, aquesta fita ja és un premi, tot i 
que finalment no he entrat a la con-
vocatòria de la selecció perquè hi ha 
companys amb registres més baixos i 
més experimentats. 

“Actualment, estic cursant primer de 
batxillerat a l’Institut Joaquim Blume, a 
Esplugues de Llobregat, amb una beca 
esportiva. Estic molt contenta perquè 
en aquest centre puc compaginar mi-
llor els estudis i l’esport. Cada dia fem 
classe de 8 a 12 h, després tenim en-

trenament fins a l’hora de dinar, des-
cansem una mica i tornem a repren-
dre l’activitat esportiva fins una mica 
abans del sopar. Són dies intensos. 
Fem patinatge en línia per la manca de 
pistes de gel. Tot i que la superfície és 
diferent, la tècnica i la força física són 
semblants a les dues especialitats.

“M’agradaria que el patinatge tin-
gués més visibilitat i estigués més re-
conegut. En ser un esport minoritari, 
hi ha poques oportunitats i ajudes, 
cosa que el fan poc viable econòmi-
cament. Uns patins de gel costen al 
voltant dels 1.100 euros, i cada tem-

porada s’han de canviar les fulles. Els 
mallots de competició no baixen dels 
500 euros. Tot és molt car. Jo tinc la 
sort que me’ls facilita la FEDHielo per-
què tinc les marques mínimes. Si no 
fos per les beques que he aconseguit 
a la Federació Catalana i Espanyola, 
no hauria pogut continuar patinant. 

“A partir del febrer, començarem a 
preparar la temporada en línia, amb 

l’objectiu d’aconseguir la millor posi-
ció possible al Campionat d’Espanya 
amb el meu club. No serà fàcil, perquè 
hi ha molt nivell, sobretot a Catalunya. 
La majoria dels medallistes són cata-
lans. Alguns, fins i tot, han arribat a ser 
campions d’Europa. 

“El meu gran somni a mig termini és 
participar en uns Jocs Olímpics, però 
soc conscient que és molt difícil. Tre-
ballaré dur per veure si es fa realitat, 
però sense deixar de banda els estu-
dis. Per molt que m’estimi el patinat-
ge, sé que no podré viure professio-
nalment d’aquest esport. 

‘El meu gran somni són els Jocs Olímpics’
Mireia Téllez
Patinadora de velocitat

‘M’agradaria que el patinatge 
tingués més visibilitat i 

estigués més reconegut’

Mireia Téllez practica el patinatge en línia i sobre gel  Sílvia Alquézar

‘Per molt que m’estimi  
el patinatge, sé que no podré 

viure d’aquest esport’

Va començar al club de 
ròl·ler que hi havia a Can 
Cuiàs, el seu barri, i la 
seva gran evolució l’ha 
portada fins a l’elit del 
patinatge. Des del 2019, 
forma part d’un programa 
de la Federació Espanyola 
d’Esports de Gel per 
entrenar futures promeses. 
Amb 16 anys, en la primera 
temporada com a júnior, 
ha obtingut els registres 
per a la Copa del Món, que 
tindrà lloc al febrer al Japó, 
tot i que finalment no ha 
entrat en la convocatòria. 
D’altra banda, aquest curs 
ha iniciat el batxillerat a 
l’INS Joaquim Blume, un 
centre públic on es facilita 
poder compaginar l’activitat 
acadèmica amb l’esportiva.

A CONTRACORRENT 


